
Alexandre de Laborde presentava el paisatge de Cardona  en aquest gravat 
publicat als inicis del segle XIX al llibre  

"Voyage pinttoresque et historique en Espagne" 

Llobregat SOStenible 

JORNADES ECOLOGISTES 
FIRA DE LA CANDELERA 

«RIUS AMB AIGUA,RIUS AMB VIDA. 
RECUPEREM EL LLOBREGAT» 





La presencia de potassa, es va descobrir per primera vegada l’any 1912 i les 
explotacions a  nivell industrial es van iniciar: Súria 1925/1998 (MPSSA), 
Cardona 1930/1980 (UEESA),Sallent 1932/1998 (EPSA),Balsareny 1948 
(PISA). Súria i Sallent, ara mateix 2011, l’explotació correspon des 1998 a 
la firma Iberpotash S.A. que pertany al grup israelià Death Sea Works. 
 















 Runams Súria: Cabanasses                
(abandonat) i Fusteret (actiu) 

 22,1 milions de tones 



 

Restauració 2011 runam Balsareny: Vilafruns 



La salinitat s'ha reduït ja a un 25% del valor mitjà 
d'abans de la restauració i cal esperar que segueixi 

baixant. Comparem les imatges  



Assaig de cobriment anys 60’ 









 









 

















Compliment de la DMA 

Variabilitat política, Crisi, 

dèficits de finançament 

 



1) Eliminació física runams de Cardona i recuperació de La Vall Salina.........2,12 m€ 

2) Reducció de l’IA runam Vilafruns (Balsareny)..................................7,50 m€ 

3) Mesures correctores Runams Súria i Sallent...................................0,17 m€ 

4) Conveni ACA-Iberpotash captació surgències varies a Sallent................3,93 m€ 

5) ETAP abastament poblacions de Sallent,Avinyó,Artés i Calders..............5,40 m€ 

6) Millora capacitat col·lector salmorres (Abrera al mar).....................135,00 m€ 

7) ETAP ATLL (Abrera) Eliminació sals sistema EDR............................73,50 m€ 

8) ETAP AGBAR (Sant Joan Despí) Eliminació sals sistema OI.................49,20 m€ 

9) Conveni ACA – UPC Seguiment qualitat conca Llobregat i Cardener..........0,10 m€ 

10) Conveni ACA – UPC Reducció Impacte runams a Sallent......................0,15 m€ 

 

Que ens està costant tot plegat ? 



3-Fins l’any 1989, no es va assolir, que les aigües industrials de les 
explotacions potàssiques del Bages, fossin desviades progressivament,pel 
col·lector de salmorres, que acabava just avall de la captació de l’ETAP de 
SJD, salinitzant el tram final del Llobregat, i  l’aqüífer la  Vall Baixa 

2-A partir dels anys 60’, l’estèril de sal sòdica es va deixar d’emprar 
com rebliment parcial de les galeries de les mines, incrementant-se la 
deposició a l’exterior, sense cap tipus d’adequació dels terrenys. Per tant 
als abocaments de les aigües industrials, es va anar afegint la salinització 
dels terrenys ocupats pels runams, i la lixiviació de la sal mitjançant les 
pcp, ocasionant múltiples problemàtiques a la conca del Llobregat, en quan 
la contaminació del riu i dels seus aqüífers 

1-Des dels seus inicis, anys 20 i 30 del segle XX, es van abocar les 
salmorres residuals directament als rius Cardener i Llobregat. Tot seguit i 
arrel de les denúncies, es van establir la CESALL i la CISALL, amb 
estacions de control automàtiques, tot i això, es van seguir fent els 
abocaments. Llei GC del 11 d’agost del 1933. 



4-Als pocs anys, el col·lector resta insuficient, al seguir augmentant 
les extraccions i el volum de salmorres generat ho fa insostenible. Es 
presenta projecte d’ampliació, desdoblament o substitució per diàmetre 
mes gran. El projecte es aprovat i es fa endavant a partir del 2006. 
 5- Aquest nou projecte queda modificat per poder incloure els eluats, 
dels nous tractaments de les ETAP’s, que han d’implementar els seus  
tractaments de potabilització, per l’incompliment dels límits fixats per la 
DM de la UE. 

6- Des de la seva posta en marxa el 1989, el col·lector de salmorres, 
s’ha vist afectat per unes 400 petades (a Gener 2011), que ha 
ocasionat nombrosos episodis de salinització massiva de terrenys de tot 
tipus, i també s’infiltren a les capes subàlvies de la conca. Avall de 
SJD. Fins el 2002, no s’aconsegueix la seva extensió fins el mar.  

7- Les activitats potàssiques de la comarca del Bages, si be han pogut 
representar una millora pels municipis on s’han instal·lat, en quan 
l’conomia local del Bages, no deixa de ser una contradicció si es valora el 
seu impacte ambiental i es fa un balanç econòmic de sostenibilitat. Com 
sempre, s’internalitzen els beneficis privats, s’externalitzen públicament 
els danys ambientals i augmenten els riscos per a la salut de les 
persones. En cap cas s’ha endegat un estudi seriós de la petjada 
ecològica que representen, ni del balanç econòmic global d’aquestes 
activitats 



8 - Les inversions que representa la EDR a l’ETAP d’Abrera i la OI a 
SJD, encara que la UE ho confina'ns-hi, no deixen de ser els € dels 
ciutadans, i mès endavant ja veurem qui ho paga, si a tarifes o amb 
impostos, mentre tant el problema segueix sense resoldre’s, els 
ecosistemes seguiran salinitzats per generacions, mentre 
progressivament es perd la qualitat natural dels recursos hídrics. 

9 El fet de que la prolongació del 1er col·lector des SJD fins el mar, 
no s'efectués fins l’any 2002, tot i que es va advertir a l’ACA, 
mitjançant el CUSA i d’AGBAR (que ho va denunciar) i al “sum sum 
corda”, ha provocat del 1989 fins el 2002 (13 anys), la salinització dels 
pous d’aigua potable de Cornellà, sobretot ajudat per l'excés 
d’extraccions dels pous, arrel de la darrera sequera, i també per 
l’escarificació de la llera del riu per les avingudes de maig i octubre del 
2008, la recàrrega de cabals i les infiltracions de salmorres a l’aqüífer 
superficial de la Vall Baixa i d’aquest a l’aqüífer profund, on s’extreu 
l’aigua freàtica per l’abastament d’aigua potable als municipis de la 
Regió Metropolitana de Barcelona.  
  



10 – S’ha demostrat científicament, la diferenciació de la salinitat 
natural, de l’afegida per les activitats de la mineria de la potassa, tant 
per l’índex augmentat de les concentracions del potassi contingut en les 
mostres analitzades, com per la presència d’elements traça, afegits en 
el procés industrial, que no apareixen en les mostres recollides abans 
de la zona afectada de la Comarca del Bages i si aigües avall a la resta 
del riu Llobregat  

11 – Reclamació de danys afectats, particulars i Ajuntaments. 
Montsalat conjuntament amb els afectats, amb petició a la UE 
al·legant entre d’altres normatives la Directiva 2006/21/CE sobre 
gestió de residus miners, dels procediments judicials retinguts. S’han 
recuperat dels tribunals les DP 1083/03 arxivades al Jutjat de 
Manresa, amb el resultat de que el 08-04-10 s’ha obert una 
interlocutòria PA-217/2010LL, del Jutjat de Manresa, contra els 
responsables de Súria K, Potasas del Llobregat S,A., així con 
d’Iberpotash, reclamant  la responsabilitat per contaminació salina, 
amb afectació dels recursos naturals i el medi ambient a la comarca 
del Bages. Ara mateix s’està instruint la vista oral. 



 

 

 

 

 

Per qualsevol consulta, documentació, històrics de dades, 
fotografies, entre d’altres informacions, podeu consultar a la web:  

 
http://www.lasequia.org/montsalat/ 

 

Contacte correu electrónic: 

 

montsalat@lasequia.org 
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Gràcies ! 


